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MAGNETOGRAM SEJE DRŽAVNEGA ZBORA, 17. 11. 2014 

 
MATJAŽ HANŽEK (PS ZL): Spoštovane ministrice, spoštovan minister, predsednik, 
dragi kolegi.  
Evropska komisija za boj proti rasizmu in nestrpnosti ECRI je na svojem obisku že pred 
letom in pol ugotovila, da Slovenija nima sistematično urejene zaščite pred 
diskriminacijo. Podobno je na področju enakosti spolov ugotovila Evropska komisija pa 
tudi Združeni narodi na drugih področjih, takrat, ko ste vi, spoštovana ministrica, bila 
ministrica v eni prejšnji vladi. Leto in pol zatem, letos, smo dobili uradni pismeni opomin 
od Evropske komisije, začetek postopka proti državi zaradi očitne kršitve prava 
Evropske unije glede neodvisnega telesa za enakost. Septembra smo dobili podobno 
opozorili od Evropske komisije za boj proti rasizmu in nestrpnosti, kmalu bomo verjetno 
dobili nekaj podobnega iz Združenih narodov, kak mesec, dva, tri se lahko pričakuje 
tudi podobno od CEDAW - konvencija o odpravi diskriminacije žensk, da ne naštevam. 
Skratka, mednarodna sramota nad to državo, kjer se vladajoča politika že leta 
požvižgajo ne le na mednarodne zahteve in podpisane zaveze, ampak predvsem na 
potrebe lastnih državljanov v stiski. Tega, k čemur se obvezujemo z mednarodnimi 
konvencijami, ta država ne jemlje resno. Nima strategije varstva človekovih pravic po 
dunajski deklaraciji Združenih narodov, nič nima glede boja proti rasizmu, Durbanske 
deklaracije 2001, še sektorskih nimamo. Niso dovolj opozorila Evropskega sodišča za 
človekove pravice o izbrisanih, varčevalcih NLB, ustavnega sodišča o ZUJF-u in 
podobno. Tisoče posameznih primerov. To niso slučajnosti, to so simptomi stanja, 
stanja, ki kaže na grobo brezbrižnost te države do svojih državljanov. V tej hiši 
poslušamo, da moramo prodati državno lastnino, ker je baje nekdo nekoč nekje nekaj 
takega nekomu obljubil, čeprav ne vemo niti kdo, kdaj, niti na kakšni pravni podlagi. Ko 
pa se država že desetletja izmika izpolniti mednarodne zaveze, s katerimi bi zaščitila 
ranljive skupine je vedno problem denar. Šibki in tisti, ki so brez ekonomske moči nas 
ne brigajo. Tudi izgovor je vedno enak – ni denarja, a pravičnost, človečnost ne moreta 
čakati na lepše čase. To ni obtoževanje, to je dejstvo. 
Zato ministrico sprašujem: 
Kdaj bo Slovenija dobila posebno telo, ki se bo ukvarjalo s problemi diskriminacije po 
mednarodnih standardih, kdaj bo zagovornik načela enakosti dobil status neodvisnega 
organa? 
Hvala. 
 
PREDSEDNIK DR. MILAN BRGLEZ: Besedo ima ministrica za delo, družino, socialne 
zadeve, enake možnosti dr. Anja Kopač Mrak. 
 
DR. ANJA KOPAČ MRAK: Hvala za besedo. Spoštovani predsednik, drage poslanke in 
poslanci, gospod Matjaž Hanžek. 
Jaz bi morda samo dopolnila, da ni samo od leta 2013, ko sem jaz prevzela resor, ta 
zgodba se dogaja bolj ali manj uradno ali neuradno od leta 2004, kar seveda ni 
izgovor, treba je ukrepati in moram reči, da tudi preko leta 2013 smo, moram reči, jaz 
sem bila osebno na enih šestih sestankih, tako z varuhinjo človekovih pravic, z uradom 
varuha človekovih pravic je bilo že pred tem več razgovorov o tem kako bi se našlo 
rešitev, da bi imeli eno točko v državi, kjer bi se državljani in državljanke lahko obračali 
tja v zvezi z diskriminacijo, vemo pa da je problem v tem, da seveda položaj varuha 
določa Ustava Republike Slovenije in da pokriva zgolj javni sektor, medtem ko 
zagovornik oziroma zagovornica pokriva tudi nevladni oziroma zasebni sektor in torej 



 
 

2 

tu notri nismo prišli, iskali pa smo predvsem možnost, da bi Urad varuhinje zagotavljal 
določena administrativna opravila tudi za zagovornika, torej da bi na nek način bila 
enotna vstopna točka, medtem ko bi bile pristojnosti in sama ločitev. 
Zgodil se je ta uradni opomin, ki smo ga pričakovali in vlada je prejšnji teden uradno 
sprejela odgovor Bruslju, glede tega opomina, ker gre za uradni opomin Evropske 
komisije v zvezi z nepravilnostjo pri prenosu treh direktiv Sveta in Evropskega 
parlamenta s področja enakosti spolov in nediskriminacija v nacionalno zakonodajo. 
Zaradi tega, ker sem prevzela ta resor marca oziroma marca 2013 sem se zavedala 
nujnosti ureditve tega področja, zato je tudi to jasno zapisano v koalicijski pogodbi, 
torej, da bo ta vlada uredila položaj zagovornika in tudi v tem odgovoru, ki ga podajamo 
Evropski komisiji predlagamo ustanovitev samostojnega telesa za spodbujanje 
enakega obravnavanja, torej zagovornika/zagovornico načela enakosti, ki mu bo 
zagotovljena ustrezna neodvisnost v skladu z zahtevami Evropske unije in 
mednarodnimi standardi. Pristojen bo za spodbujanje enakega obravnavanja in 
varovanja načela enakosti ter nudenje pomoči posameznikom/posameznicam, ki so 
žrtve diskriminacije. Ustanovitev novega organa zagovornika/zagovornice načela 
enakosti seveda zahteva zagotovitev kadrovskih in finančnih virov za opravljanje nalog, 
ocenjena finančna sredstva znašajo za leto 2015, v drugi polovici leta naj bi bil 
ustanovljen ca 100 tisoč evrov, mi jih bomo poskušali zagotoviti znotraj ministrstva, ker 
se zavedamo, da ne moremo izstaviti računa Ministrstvu za finance glede na situacijo v 
kateri smo. Nov organ bi začel delovati po izteku mandata trenutnemu zagovorniku 
načela enakosti, to je s 1. 7. 2015. Tako, da se veliko stvari dogaja v zvezi s tem, jaz 
upam, da bomo to zagotovili, ker je dejansko nujnost, potrebujemo pa v državi tudi 
razpravo kako učinkoviteje povezati sektorsko ločen pogled na obravnavo 
nediskriminacije v naši državi, ker nimamo enotnega pristopa, tudi pristojnosti so 
ločene. Naše ministrstvo pokriva predvsem vprašanje enakosti spolov, medtem ko 
drugih oblik diskriminacije ne pokriva naše ministrstvo. Seveda to državljanom in 
državljankam ne pomeni kaj dosti, je verjetno vprašanje razprave na ravni vlade in 
koalicije kako bi lahko to v prihodnje bolje zagotovili.  
Hvala. 
 
PREDSEDNIK DR. MILAN BRGLEZ: Zahteva za dopolnitev odgovora gospod Matjaž 
Hanžek. 
 
MATJAŽ HANŽEK (PS ZL): Hvala, gospa ministrica. 
Veste da to leto in pol pogovarjanja z varuhom je bilo že od začetka nepotrebno, že v 
času, ko sem jaz bil varuh smo samo začasno vzpostavili oddelek za diskriminacijo, ki 
se naj bi prinesel na svoje, drugam. Bil je tam potem ukinjen, ni bil vzpostavljen novi in 
zdaj začeti tisto kar je bilo pred desetimi leti samo kot rezerva je bilo napačno. 
Jaz se sicer strinjam, da je že od leta 2004 ta problem, leta 2004 smo z Varuhom in s 
pomočjo Komisarja za človekove pravice pri svetu Evrope in strokovnjaki iz cele 
Evrope naredili en koncept kako bi lahko to reševali. Takratna vlada je to zavrnila, tudi 
parlament, nič se ni rešilo, mogoče lahko tam najdete kar dober koncept ali pa od tam 
naprej greste. 
Jaz verjamem, da se to vleče v deset in še več let ampak vseeno vi ste imeli leto in pol 
tega področja se niste niti dotaknili takrat. Na zaslišanju za ministrico ste na vprašanje, 
zakaj niste govorili, se pogovarjali o zagovornikovem poročilu iz leta 2011 odgovorili če 
bi vam ga poslal bi o njem govorili. Če ne veste vam jaz povem, zagovornikovo 
poročilo je na spletni strani vašega ministrstva in zagovornik je vaš uslužbenec in če ga 
vi ne veste, če vam ne pošlje ga bi morali sami poklicati. 
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Tako da, nisem čisto prepričan, čeprav bi zelo to kar ste mi prej povedali me zelo 
navdušuje, ne morem pa zaradi preteklega dela biti prepričan, da bo to uresničeno kar 
ste obljubili. Hvala lepa. 
 
PREDSEDNIK DR. MILAN BRGLEZ: Dopolnitev odgovora, ministrica za delo, družino, 
socialne zadeve in enake možnosti, dr. Anja Kopač Mrak. 
 
DR. ANJA KOPAČ MRAK: Hvala za vaše mnenje. 
Vsekakor se strinjam, da ko pogledamo kateri koli problem ali odprto zadevo je 
pričakovanje da ministri oziroma ministrice rešujemo vse probleme več kot upravičeno, 
tako s strani državljank in državljanov. Jaz moram reči, da na temu področju sem se 
trudila, jasno, da ko bo enkrat rezultat bo to vidno, prej je to moje govorjenje in stvar 
zaupanja vam ali ne, to nič ne šteje, to se zavedam. Mi smo v temu trenutku, delamo 
na tem in tudi poskušali bomo zagotoviti finančna sredstva, kar ni enostavno vendar ta 
zagovornik bo postavljen tako kot mora biti, da je neodvisen. Kar se tiče njegovega 
poročila pa vseeno, 2011, ker ste omenili letnico 2011… Jaz z letom 2011 nimam nič, s 
tem poročilom vem samo kot državna sekretarka da so bili že takrat določeni problemi. 
Ker ni bilo to v moji pristojnosti se z njimi nisem ukvarjala, on je bil pod okriljem 
generalnega sekretariata Vlade Republike Slovenije. Po moji informaciji je minister, ki 
je bil moj predhodnik ni želel uvrstiti tega poročila na sejo vlado, jaz pa tega poročila 
nisem dobila. In seveda, verjetno se zdi prav, da v kolikor je poziva da se to poročilo 
da, ne bi o tem razglabljala.  
Ampak dejstvo je, da jaz poročila nisem dobila in zato ga tudi naprej nisem 
posredovala. Dejstvo pa je, da seveda ena oseba, ki trenutno deluje v okviru 
Ministrstva za delo je vprašanje kako lahko učinkovito izvaja naloge, ki jih ima po 
zakonu. Tako da ne bi zdaj o temu poročilu kdo je, kdo ni… Stvar je v tem, da imamo 
kot država problem, da nimamo primerne institucije v skladu z Evropsko zakonodajo, ki 
bi zagotavljala na neodvisen strokovni in avtonomen način možnost varovanja ljudi 
pred diskriminacijo in bila njihov glas. Tako da to je naša skupna naloga, tako da 
verjamem, da bomo tudi, ko bo predlog zakona pred vami, da bomo skupaj to, boste 
sprejeli in da bomo zagotovili v naslednjem letu ta urad. Hvala. 
 
PREDSEDNIK DR. MILAN BRGLEZ: Postopkovno, gospod Matjaž Hanžek. 
 
MATJAŽ HANŽEK (PS ZL): No, delno moram seveda ministrico malce lepše 
obravnavati, ker če bi bili tukaj še ministri pred njo bi bile moje izjave še mnogo hujše. 
Tako da tukaj smo vsaj nekje blizu. 
Ampak, vseeno, vi niste v lanskem letu predlagali Vladi da imenuje nove člane sveta za 
uresničevanje načela enake obravnave. Tako da to, ampak ne bom več, ker imam še 
kar dolg spisek. Glede na to, kar se pa z ministrico strinjam, da je to velik problem, da 
je to sistemski problem politike v Sloveniji, brezbrižnost do manjšin kakršnihkoli, ki se 
kaže leta in leta, jaz to sam vem, 6 let sem se boril z mlini na veter. In je to tako 
pomembna stvar, da sem prepričan, da jo mora ta Državni zbor na naslednji seji se o 
njej pogovarjati. S tem, ne samo zaradi tega, da bi zdaj ministrico pribijali na križ, to 
smo zdaj že končali, ampak zato, da bi dali vsem ostalim en poziv, da je treba to vlado, 
če bo to počela, kar je ministrica obljubila na tem področju podpreti in se drugače 
obnašati do problema diskriminacije. Hvala lepa. Zato predlagam, da se pač na 
naslednji seji po ne vem katerem členu že… 
 
PREDSEDNIK DR. MILAN BRGLEZ: 246.  
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MATJAŽ HANŽEK (PS ZL): 246., 64. členu da na sejo Državnega zbora. Hvala lepa.  
 
PREDSEDNIK DR. MILAN BRGLEZ: Gospod Matjaž Hanžek, o vašem predlogu bo 
Državni zbor odločil v sredo, 19. novembra 2014 v okviru glasovanj.  
 


